
 

Formandsberetning for året 2023/2024 

Indledning  
Nogle vil mene at 2016 er længe siden, men når vi taler om indfrielse af store mål i en udviklingsplan er 8 år 
ingen <d. Når vi i 2024 ser de først projekter blive <l virkelighed så fortæller de også om rig<g mange 
møder, mange <mer med tanker for udvikling, kulturhistorie, forhandlinger og ikke mindst dannelsen af 
rela<oner på tværs af forvaltninger, poli<kere, borgere, foreninger mm. 
Fælles har været lysten <l at bringe os videre og skabe noget som kan give glæde i mange år frem. 
Det kan kun blive godt.  
 
På vegne af RU vil jeg gerne benyIe lejligheden <l at sige TAK <l alle som har bidraget <l udviklingen af 
Rødekro i det forgangne år.  
 
I udviklingsplanen fra 2016 anbefales det også, at byens borgere danner et udviklingsrådet som kan være en 
ressource som både poli<kere, forvaltninger, foreninger og andre kan trække på i forhold <l vidensdeling, 
strategiske perspek<ver osv. Altså et talerør for Rødekro. 
I 2023 og starten af 2024 har alle frivillige i Udviklingsrådet ak<vt indgået i div. møder, arbejds-grupper eller 
prak<ske opgaver – og netop bidraget med det som var anbefalingen. 
 
Vi har fx bidraget <l følgende;  
 
Dri%en  

RU er en forening som også har en driU. 

I RU har vi haU 5 bestyrelsesmøder det seneste år – og lidt flere hvis vi lægger de møder <l som bliver 
aXoldt i vores underudvalg. Fælles for dem er at de er ak<ve og alle bidrager med viden, ideer og det er 
klart en vilje <l at ville Rødekro fra forskellige vinkler. 

I det seneste år har vi også har en repræsentant med fra Kometbu<kkerne <l vores bestyrelsesmøder. Klart 
en fordel med et tæt samarbejde mellem RU og byens erhverv.  

DriU  Kometbladet – 4 udgivelser og hjælpere <l uddelingen  
Materialepuljen – 25.000,- vi har støIet Tri og mo<on, Hærvejsskolens 
støIeforening (legeplads) og sansehave frugIræer. 
Facebook – fortalt lidt om bestyrelsen og den gode historie  
Hjemmesiden – vedligeholdelse – link <l byfornyelse  

Egne projekter  Ak*vitetspladsen  
Så fedt at den bliver brugt af alle aldres grupper  
Sansehaven  
Er lidt vores smertebarn – vi vil den gerne, men det kniber med ressourcerne i 
bestyrelsen. 
Vi har derfor søgt frivillige ekstra hænder og heldigvis er der Rødekroér som har 
meldt sig. 
 

 

 



 
 
DFU – Det fælles forretningsudvalg  
RU er også med i forretningsudvalget for de 24 lokalråd der er i Aabenraa. I det forgangne år har vi brugt 
rig<g mange <mer på at drøUe opvarmning, VE midler, anlæggelse af energiparker, solceller, vindmøller osv.  
Sidst nævnte afføder aUale med lokalområderne om midler for de gener for parkerne giver. For nogle 
lokalsamfund er det 50.000 og året mens andre kan se ind i støIe summer.  
Lokalforeningerne arbejder på at skabe en skabelon som kan give en lige fordeling eller billige strøm <l det 
nærområde som vil blive berørt af solceller og det store område de anlægges på.  
Har det betydning for Rødekro?? Tja måske. Ikke lige nu, men på sigt vil der kunne være økonomi som 
Rødekro også vil kunne få glæde af.  
Et andet emne har været de unge – særligt dem mellem 14-17. Fx de vilde på knallerter og de s<lle – som 
måske ikke lige synes de kan finde sig hjemme i vores mange foreninger. 
I løbet af 2024 vil der blive sat fokus på denne gruppe og de <lbud der fak<sk allerede er.  
 
Årets Landdistrikts Pris 2023  
RU har indstillet Tri og Motion samt Kometbutikkerne til årets Landdistriktspris.  
Og vinderen blev….. Varnæs skolemad – DFU forretningsudvalg indstiller 3 kandidater 
men forvaltningen afgør i sidste ende hvem der vinder 

RU – anerkender det store stykke arbejde som begge foreninger ligge i vores alle 
sammens byfest.  

 

Høringssvar o. lign   

• Lokalplan for Rise – nyt boligområde med fx 120 lav bebyggelse / rækkehuse – glæde fordi det er 
RU har en oplevelse af der er eUerspørgsel på lejeboliger. 
Dvs. blev der indgivet veto – og planen blev sat i bero og investorer trak sig.  
RU indgav høringssvar og så frem <l flere boliger  

• Ny kommuneplan – ud i 2025 og vil være retningsgiven for både forvaltnings og det poli<ske 
arbejde. Fokus på udvikling, bosætningsmuligheder, erhverv, skov, vand osv.  
RU har indgivet høringssvar og forholdt sig stadig udvikling af Rødekro som en selvstændig by.  

• Biodiversitet - I 2022 vedtog byrådet en strategi for biodiversitet, herunder større arealer for flora 
og favna, insekter osv.  I eUeråret 2023 blev RU også inviteret <l dialogmøde med driU og anlæg. 
DrøUelserne vedrørte arealer som fremover kommer <l at henstå uklippet, men dog plejet. Et godt 
eksempel på denne <lgang ses fx p Nørremark. Her er der blevet plads <l bier, blomster og en gåtur 
på klippede s<er.  

Projektbymidten  

Projektet omkring bymidten har klart kostet rig<g mange frivillige <mer. Det har været spændende, sjovt, 
udfordrende – og <l <der vildt frustrerende. Især når vi venter, venter eller at planerne igen bliver udsat.  
Men i marts kunne vi endelige tage 1. spades<k og sæIe gang i det projekt som nu omhandler vores 
bypark, et grønt løU <l et stykke af Hærvejen og selve bymidten. Bedre plads <l cyklister og mulighed for at 
gøre ophold i bymidten. Et nyt samlingssted.  
Vil gerne sige tusinde tak <l de mange der bakkede op om 1. spades<k. Fedt.  
I poli<ske kredse tales der stadig om dagen – som også skilte sig ud – fordi Kometbu<kkerne og Ru 
serverede lækker pizza og kolde vand. Fedt  
RU glæder sig over det grønne look, at der er blevet plads <l at fortælle lidt om den historie og <den som 
har skabt Rødekro fx Rød åen, vadestedet – men ikke mindst at bymidten endelig får det løU som alle har 
snakket om i mange år.  
I det oplæg som forvaltningen kommer med eUer vores generalforsamling – vil der være langt flere detaljer.  
 



Selvom RU ikke har haU fingrene direkte i projektet – så har vi også glædet os over at der ny endelige er 
kommet fornuUige toilehorhold i vores sta<onsbygning. Kunne vi have tænkt os at beholde de offentlige 
toileIer ved kroen? Tja, men deIe var det muliges kunst.  
 

Andre projekter  

• Cykelbaner på Hærvejen, iernelse af chikaner og ny asfalt   
RU har glædet sig over, at der skete noget, at chikanerne kom væk, men har også nu kontakt <l 
forvaltning og poli<kere i forhold <l udfordringerne fx mængden af regnvand som samles i 
vandlommer mellem opkørslerne.  

• Styregruppe – Fladhøj – visionsplan for området.  
Der er sat fokus på følgende indsatsområder 
• Bedre skiltning – finde vej <l hallen, skolen, børnehaven osv.  
• Et nyt ankomstområde ved hallen – siddepladser  
• En plads <l 3. halvleg  

RU har deltaget i den møderække som styregruppen har haU sammen med forvaltningen 
hIps://ak<vaabenraa.dk/idraetshaller/udviklingsplaner/visionsplan-for-fladhoej  
 

• Hærvejshuset – RU har deltaget i 1. spades<k, rejsegilde og været i løbende dialog. 
Indflytning i oktober 2024 – RU glæder sig over at der blev et projekt som hold liv i den gamle 
skolegrund og sikre liv og jobs i Rødekro i mange år frem.  
hIps://dk.linkedin.com/posts/ingeni-r%27ne-a-s_rejsegilde-p%C3%A5-h%C3%A6rvejshuset-i-
r%C3%B8dekro-ingeni%C3%B8rne-ac<vity-7158101109457223680-jPd1  
 

• Hærvejen – na<onalt projekt i samarbejde med Nordeafonden  
Booste Hærvejen og dens fortælling/kultur, mulighed for gå og cykel ruter. 
50 KM ligger i Aabenraa Kommune og knudepunkterne Padborg, Kliplev og Rødekro er sat i spil. Der 
følger økonomi med. 
Pt. indsamles der data – men i løbet af 2024 vil RU, Kometbu<kkerne og Kirke blive inviteret med 
ind i dialogen.  

Og meget mere … 

 

Men vil sluIe af med at sige tak for samarbejdet med vores idrætsforeninger, Kometbu<kkerne og mange 
andre som RU har samarbejdet med 2023.  
Men en særlig <l bestyrelsen – og særligt <l Knud Lykke Andersen som eUer mange år trækker sig for at 
hellige sig det arbejde, hvor lønnen kommer fra. Tak for din indsats .. 
 
Kunne vi have været med flere steder, kunne vi have bidraget med mere??  
Sagtens – men vi her gjort det så godt vi kunne med det hænder og <mer vi har <l rådighed.  
 
Skulle der sidder nogen her som vil bidrage – så er i velkommen <l at reIe henvendelse 😊  
 
På vegne af RU  
 
Helle Lausten  
Formand 
 
Vin <l dirigent og aUrædende bestyrelsesmedlemmer   
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